

Interest Group on International Health Law

Annual report 2018

The Interest Group on International Health Law (IGIHL) was set up in June 2016 and has progressively increased its membership to nearly one hundred members.

In January 2018, the Coordinating Committee was renewed: Gian Luca Burci (Graduate Institute of International and Development Studies, Geneva) and Stefania Negri (University of Salerno) will continue as members of the Committee until January 2020; Stéphanie Dagon (University of Geneva) and Pedro Alejandro Villarreal Lizárraga (Max Planck Institute for Comparative Public Law and International Law, Heidelberg) were elected for a 4-year term until January 2022.

Following the planning of activities agreed during the IG's second meeting in Naples in September 2017, two major events were organised in 2018.

The first one was the *Jean Monnet Summer School on Climate Change, Health and the Environment*, organised by Stefania Negri as holder of the *Jean Monnet Chair in European Health, Environmental and Food Safety Law*. The members of the Coordinating Committee of the IGIHL substantially contributed to its organisation and several ESIL members and founding members of the Group were involved: professor Jan Wouters (Catholic University of Louvain) was one of the keynote speakers at the opening conference on "*The Law and Governance of Climate Change: International and EU Dimensions*", and prof. Pia Acconci (University of Teramo), Amandine Orsini (University of Brussels Saint-Louis), Anna Oriolo and Daniela Marrani (University of Salerno), Riccardo Pavoni (University of Siena), Xavier Fernández Pons (University of Barcelona) and Lorenzo Schiano di Pepe (University of Genoa) participated as invited lecturers. The summer school took place at the University of Salerno from 2 to 6 July 2018 and was successfully attended by 60 post-graduate and PhD students from 20 different European States, plus Algeria.

The second event was an international conference co-organised by the IGIHL in collaboration with the Max Planck Institute for Comparative Public Law and International Law, the ESIL IG on International Environmental Law and the Jean Monnet Chair in European Health, Environmental and Food Safety Law. The conference was dedicated to the subject "*Health and the Environment in International Law: Actors, Norms and Responsibilities*" and was held in Heidelberg on 17-18 October 2018 at the premises of the Max Planck Institute, which acted as host institution and main organiser of the event. The conference was opened by the keynote speech of Dr. Daniel Klein from the Secretariat of the United Nations Framework Convention on Climate Change and was articulated into five panels dedicated to the following topics: *International Law and Climate Change: Interlinkages With Health* (chaired by Stéphanie Dagon); *Climate Change and the Right to a Healthy Environment* (chaired by Pedro Villarreal); *Biodiversity and Human Health* (chaired by Gian Luca Burci); *Links Between Food Security, Food Safety and Environmental Issues* (chaired by Paolo Farah of West Virginia University and prof. Kirk W. Junker of the University of Köln); *Legal Strategies for Air, Water and Chemical Pollution* (chaired by Stefania Negri). Sixteen speakers were selected among experts working in the fields of health and environmental law through a call for papers launched in April 2018. The papers presented at the conference will be considered for future publication in the Max Planck Research Paper Series.

On the occasion of the 14th ESIL Annual Conference, which took place at the University of Manchester in September 2018, Gian Luca Burci was invited to give a speech in Forum 4 dedicated to "*Universality and Global Health Governance*". Given the inclusion within the main programme of the Annual Conference of a dedicated session to international health law and governance, the Coordinating Committee decided that it was not necessary to organize a pre-conference event also focusing on health-related topics.

During 2018 the IGIHL's website (www.inthehealthlaw.com), launched in May 2017, was periodically updated and improved. It currently contains information on IGIHL's mission and the rationale behind its institution, as well as constantly updated news on its activities, call for papers, events and publications of IGIHL members (with download option where possible). It also includes specific sections providing links to relevant international institutions, associations, networks, research centres and projects, and specialised journals.

Lastly, with regard to the relations with other Interest Groups, the IGHIL started a successful cooperation with the IG on International Environmental Law, co-organiser of the Heidelberg conference, and with the IG on International BioLaw, which invited one of the members of the IGIHL coordinating committee (Stefania Negri) to moderate the panel on "Biolaw and health law" at the conference on "*International Biolaw and ... Interactions with Environmental, Human Rights and Health Law*", that took place at the University of Malaga on 27 October 2017.

Le Groupe de réflexion sur le droit international de la santé a été créé en juin 2016 et le nombre de ses participants a presque atteint le nombre de 100.

En janvier 2018, deux nouveaux membres ont rejoint les modérateurs Gian Luca Burci (Institut de hautes études internationales et du développement, Genève) et Stefania Negri (Université de Salerne), qui seront modérateurs jusqu'en 2020. Il s'agit de Stéphanie Dagrón (Université de Genève) et de Pedro Alejandro Villarreal Lizárraga (Max Planck Institute for Comparative Public Law and International Law, Heidelberg) qui ont été élus pour quatre ans, c'est-à-dire jusqu'en janvier 2022.

Suite à la planification des activités convenue lors de la seconde réunion du Groupe, qui a eu lieu à Naples en septembre 2017, deux événements majeurs ont été organisés en 2018.

L'*Ecole d'été Jean Monnet sur le changement climatique, la santé et l'environnement*, organisée par Stefania Negri en tant que titulaire de la Chaire Jean Monnet en droit européen de la santé, de l'environnement et de la sécurité alimentaire, a été le premier de ces événements. Les membres du Groupe de réflexion ont contribué à l'organisation de cet événement et plusieurs membres de la SEDI, y compris des membres fondateurs du Groupe, ont directement participé : le prof. Jan Wouters (Université Catholique de Louvain) en tant que l'un des conférenciers principaux de la conférence d'ouverture sur « *The Law and Governance of Climate Change: International and EU Dimensions* » ; les professeurs Pia Acconci (Université de Teramo), Amandine Orsini (Université Saint-Louis de Bruxelles), Anna Oriolo et Daniela Marrani (Université de Salerne), Riccardo Pavoni (Université de Sienne), Xavier Fernández Pons (Université de Barcelone) et Lorenzo Schiano di Pepe (Université de Gênes) en tant que conférenciers invités à diriger des séminaires spécialisés. L'école d'été s'est tenue à l'Université de Salerne du 2 au 6 juillet 2018, avec la participation de soixante étudiants provenant de vingt pays européens et l'Algérie.

Le second événement a été la conférence co-organisée par le Groupe de réflexion sur le droit international de la santé en collaboration avec le Max Planck Institute for Comparative Public Law and International Law, le Groupe de réflexion sur le droit international de l'environnement et la Chaire Jean Monnet en droit européen de la santé, de l'environnement et de la sécurité alimentaire. La Conférence, dont le sujet était « *Health and the Environment in International Law : Actors, Norms and Responsibilities* », s'est tenue à Heidelberg les 17-18 octobre 2018 à l'Institut Max Planck, qui a agi en tant qu'institution hôte et principal organisateur de l'événement. La conférence a été ouverte par le Dr. Daniel Klein du Secrétariat de la Convention Cadre des Nations Unies sur les Changements Climatiques. Les travaux ont été articulés en cinq sessions consacrées aux sujets suivants : *International Law and Climate Change: Interlinkages with Health* (modération par Stéphanie Dagrón); *Climate Change and the Right to a Healthy Environment* (modération par Pedro Villarreal); *Biodiversity and Human Health* (modération par Gian Luca Burci); *Links Between Food Security,*

Food Safety and Environmental Issues (modération par Paolo Farah de la West Virginia University et le prof. Kirk W. Junker de l'Université de Cologne); *Legal Strategies for Air, Water and Chemical Pollution* (modération par Stefania Negri). Seize orateurs ont été sélectionnés parmi des experts travaillant dans les domaines du droit de la santé et de l'environnement par le biais d'un appel à contributions lancé en avril 2018. Les travaux présentés à la conférence pourront faire l'objet d'une publication dans le Max Planck Research Paper Series.

À l'occasion de la 14^{ème} Conférence annuelle ESIL, qui s'est tenue à l'Université de Manchester en septembre 2018, Gian Luca Burci a été invité à faire une présentation à l'occasion du Forum 4 consacré à « L'universalité et la gouvernance en matière de santé mondiale ». Compte tenu de l'inclusion d'une session consacrée au droit international de la santé dans le programme principal de la Conférence annuelle, le Comité de coordination a décidé qu'il n'était pas nécessaire d'organiser un événement pré-conférence portant également sur la santé.

Le site web du Groupe de réflexion (www.inthehealthlaw.com), lancé en mai 2017, a été périodiquement mis à jour et amélioré au cours de l'année 2018. Il contient des informations sur la mission et la raison d'être du Groupe, ainsi que sur les activités nouvelles, les appels à communications, les événements et les publications des membres du Groupe (avec option de téléchargement lorsque cela est possible). Il contient aussi des rubriques particulières indiquant des liens vers les institutions internationales importantes, les associations, les réseaux, centres et projets de recherche pertinents, ainsi que vers les revues spécialisées dans le domaine de la santé.

Enfin, en ce qui concerne les relations avec d'autres Groupes de réflexion, le GR sur le droit international de la santé a entamé une coopération fructueuse avec le GR sur le droit international de l'environnement, co-organisateur de la conférence de Heidelberg, et avec le GR sur le biodroit international. Ce dernier a ainsi invité l'un des membres du comité de coordination du Groupe à animer la session sur « Biolaw and health law » lors de la Conférence sur « *International Biolaw and ... Interactions with Environmental, Human Rights and Health Law* », qui s'est tenue à l'Université de Malaga le 27 octobre 2017.